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Města a obce se rozzářily tisíci světly, slavnostně byly rozsvíceny vánoční stromy, 
supermarkety i ostatní obchody praskají ve švech, začalo postní období. Křesťanské hodnoty 
mají svátek a všichni se už těší jak ten „největší“ křesťanský svátek oslaví. Začal advent, začalo 
postní období. Je to zvláštní paradox, který je spojen s tímto časem. Na jedné straně množství 
světel, spousta zlata, nebo aspoň pozlátek a proti tomu ztišení, rozjímání, očekávání a těšení. 
Ovšem i v tom těšení je určitá rozpolcenost: co vlastně očekáváme, na co se těšíme? 
 Samozřejmě, že na Vánoce, kdy si my křesťané připomínáme narození Ježíše, Mesiáše. 
Pro mnohé je ale tím nejdůležitějším ta zvláštní atmosféra, kterou je tento svátek prosycen. Já 
si v tuto chvíli dovolím malý exkurs do historie: Datum Ježíšova narození nebylo totiž pro první 
křesťany zdaleka tak důležité jako jeho veřejné vystoupení a hlavně jeho utrpení, smrt a 
zmrtvýchvstání. Z biblických zdrojů jen Lukášovo evangelium dává Ježíšovo narození do 
souvislosti s historickou událostí, jejíž datum je známo (Lk 2, 1-2). Jenže zdroj, který měl autor 
k dispozici, nebyl příliš spolehlivý, a tak si jeho údaje odporují. Proto není možné přesně určit 
ani rok, natož pak úplné datum Ježíšova narození. To se zprvu patrně připomínalo a slavilo jako 
jeho epifanií o svátku Zjevení Páně (6. ledna), tak je tomu dodnes v některých východních 
církvích. Když se svátek Ježíšova narození začal ve 2. a 3. století připomínat samostatně 
(Ireneus z Lyonu (202), Hippolyt Římský (236)), vyrojila se řada různých spekulativních 
návrhů ke stanovení data. K později přijatému datu 25. prosince vedla dvojí cesta. Já zde 
zmíním pouze jednu, která narození Mesiáše spojovala se zimním slunovratem a s římským 
svátkem "neporaženého slunce" (Sol invictus), který roku 274 slavnostně ustanovil císař 
Aurelianus, a svátek Narození Páně je podle této hypotézy křesťanskou odpovědí. Ježíš se podle 
ní narodil v nejkratší den roku, kdy i pohané slaví naději, že slunce překoná zimu, temnotu a 
smrt, tak jako Ježíš Kristus. Ostatně i starozákonní prorok Malachiáš psal o „slunci 
spravedlnosti“ (Mal 3, 20) a křesťané jeho výrok vztahovali na Krista. Nejstarší jednoznačné 
určení data křesťanského svátku Vánoc na 25. prosinec bylo autoritativně stanoveno ve 4. století 
papežem Liboriem. 
 Není jistě náhodou, že jedním z textů Písma, který připadá na počátek adventu, stanovila 
církev právě zvěst o vjezdu Ježíše do Jeruzaléma. Tento text se také připomíná týden před 
Velikonocemi na neděli květnou. Tato zpráva evangelií nám především říká, kdo je očekávaný 
Mesiáš. Izrael v době Ježíšově žil pod římskou nadvládou a toužebně vyhlížel spasitele, který 
by ho té knuty zbavil a vrátil Izraeli svobodu, obnovil jeho důstojnost. Proto se ta očekávání 
často spojovala s očekáváním mocného krále, který kolem sebe shromáždí neohrožené vojsko, 
které svrhne nenáviděný Řím. To ostatně docela souznělo s prorockými očekáváními, že 
Spasitel bude navazovat na mocného krále Davida, že bude z jeho pokolení. Král David stál na 
počátku izraelského království, byl sjednotitelem izraelských kmenů. Můžeme se samozřejmě 
ptát, jak toto očekávání souvisí s dnešní dobou, jak souvisí přímo s námi? My přece nežijeme 
pod žádnou viditelnou nadvládou cizího království, a obdobné je to u mnoha jiných států a 
národů s křesťanskou tradicí. Ovšem, je třeba si uvědomit, že ta touha po silném vládci je nám 
lidem tak nějak zakódovaná v genech. Je zvláštní, že i v dobách, kdy se lidem daří dobře a to i 
v demokratických systémech, lidé vyhlížejí charismatické politiky, kteří by jim zaručili, že se 
budou mít ještě lépe. Nepřítel se dá ostatně vymyslet kdykoli, což můžeme pozorovat i u 
současných politiků. 
 Izrael tedy vyhlížel silného mocného krále. A znakem mocného krále je vždy bohatství, 
množství zlata a dalších drahocenností, velké a silné vojsko, atd. Králům při jejich korunovaci, 
ale i v případech, kdy přijížděli do různých měst, byla vzdávána okázalá pocta. Jezdili v drahých 
kočárech, či na vyšperkovaných koních, za mohutného doprovodu svých dvorů. A tady 
najednou do Jeruzaléma vjíždí muž, který sedí na oslátku, nemá ani zlato ani jiné šperky, 



nevládne žádným vojskem, a přesto je mu vzdáván hold jako skutečnému králi. Dnes by to 
možná média nazvala happeningem, který má být jakousi provokací vládnoucím vrstvám, až 
zesměšněním vládců. Ale ono se to přece děje v souladu s prorockými předpověďmi. A podle 
uznávaných proroctví je Ježíš skutečně očekávaným Mesiášem, tím, který přišel aby, zvítězil. 
Jeho vjezd do Jeruzaléma, kdy je oslavován jako král, je ovšem počátkem jeho cesty na kříž. 
To volání Hosanna synu Davidovu, které ho na jeho cestě provází je voláním, kterým byla 
vzdávána pocta vladařům. Není to, jak se někdy domníváme, provolávání slávy, ale provolávání 
důvěry v moc panovníka, jeho význam se dá přeložit jako: pomoz, zachovej, vysvoboď. 
Provolávající zástupy tedy skutečně očekávají od Ježíše pomoc, nový život ve svobodě a 
důstojnosti. Z pohledu lidského Ježíš vlastně svůj život prohrál, když byl lidmi odsouzen a svůj 
život ukončil na kříži. Na kříži, ale naštěstí příběh Ježíše Mesiáše nekončí. Přijde Velikonoční 
neděle, přijdou Letnice a ten zdánlivě zmařený život znamená obrovské vítězství. 
 To, že Ježíš vjíždí do Jeruzaléma na oslátku, je nejen naplnění prorockých předpovědí, 
ale zároveň demonstrací jeho síly, která je jinde než v moci zbraní, moci bohatství. Je to 
demonstrace pokorného krále, jehož největší silou je síla odpuštění, jeho mocí je obrovská 
láska. On je tím, kdo porazil smrt, ale ne mečem, Ježíš vítězí svým životem, který má v Bohu 
Otci. Je zvláštním paradoxem, že to stále křesťanskému světu jakoby uniká. Stále by chtěl Ježíše 
mocného krále, sedícího na vyšperkovaném koni, obklopeného mocným vojskem, a když to 
vojsko nevidí, sám se chápe meče, aby bránil Ježíše, jako to udělal Petr v zahradě Getsemanské. 
Ale Ježíš říká: „Petře, odhoď ten meč.“ Ježíš očekávání tehdejšího lidu Izraele nenaplnil, ale o 
to víc přinesl celému světu, všem lidem, když svou obětí na kříži a svým vzkříšením otevřel 
cestu k Bohu a do jeho království, pro každého, kdo věří. 
 A tak je celé to období adventu i Vánočních svátků jedním velkým paradoxem. Na jedné 
straně zářící světla, obchody vystavující na odiv bohatství společnosti, všude září plno zlata a 
pozlátek, stoly se prohýbají pod tím, co prý neodkladně patří k Vánocům. A na straně druhé 
Mesiáš, sedící na oslátku, demonstrující pokoru, lásku a odpuštění. Ježíš, kterého očekáváme, 
který se narodil v jeslích v Betlémě, Ježíš, který roztáhl ruce na kříži, aby přijal ztracený svět, 
který nám říká: „Já jsem vzkříšení a život, já jsem chléb života.“ „Já jsem vinný kmen, vy jste 
ratolesti. Kdo zůstává ve mně a já v něm, ten nese hojné ovoce.“ 
 
Modlitba (Sylvia Bukowsky): 
 Přijď, Spravedlivý, a zjednej právo těm, kdo jsou okrádáni o štěstí i o život. Přijď, ty, 
který pomáháš, a povzbuď všechny, kteří jsou zoufalí ze sebe samých i ze života. Přijď, králi 
Pokoje, zasvěť nás do svého šalomu, vyuč nás v něm. Dokonči to, k čemu nám scházejí síly, a 
udrž při životě naši naději v tebe a tvé přicházející království. Amen. 


